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DIUMENGE

15 DE NOVEMBRE DEL 20098

15es JORNADES DE LA SOCIETAT ANDORRANA DE CIÈNCIES

De Tena: «L’oferta de formació
pública no ha acabat de funcionar»
b b

CLARA GARNICA*
ANDORRA LA VELLA

33 El secretari d’Estat d’Educació, Josep Roig, conversa amb un dels assistents a la jornada, ahir.

TONY LARA

El secretari d’Estat
reconeix una manca
de connexió entre els
cursos i la demanda

Aposta per crear
diferents nivells
formatius per millorar
el mercat laboral

E
l secretari d’Estat de Salut,
Benestar i Treball, Jesús de
Tena, va ser un dels 20 po-
nents que ahir van partici-

par en les 15es jornades de la Socie-
tat Andorrana de Ciències, que
aquest any s’han centrat en el debat
de la formació per encarar la vida la-
boral. De Tena va aprofitar la seva
intervenció per fer una reflexió del
mercat de treball actual i del paper
que hi juga l’oferta formativa públi-
ca. Segons De Tena, aquesta «no ha
acabat de funcionar a causa d’una
manca de connexió amb el que de-
mana el mercat laboral», va afegir-
hi. Com a exemples va posar l’oferta

formativa d’hostaleria (que no s’ade-
qua al que demana el sector) o la
proposta del Centre de Formació
d’Aprenents.

De Tena també va incloure en
aquesta problemàtica el Servei
d’Ocupació. Des de la seva creació al
2002, «ha tingut una funció més in-
termediària que formativa», va ma-
nifestar De Tena. A més, no està sent
utilitzat per les empreses tal com
caldria. De Tena va posar l’exemple
del 2007, en què només el van re-
querir el 10,5% de les empreses.

Per tal de redreçar la situació, el
secretari d’Estat aposta per un mo-
del formatiu de «diferents nivells».
D’una banda, una formació profes-
sional bàsica perquè aquelles perso-
nes amb un nivell formatiu baix pu-
guin canviar de sector laboral, «ad-
quirint noves habilitats i tècniques
–aquesta estaria encarada a les per-
sones excloses del mercat laboral.
De l’altra, una formació continuada
per habilitar la persona amb expe-
riència per tal que pugui fer «taxes
més complexes» i millorar la pro-
ductivitat. Per aconseguir-ho, De Te-
na va demanar la implicació i com-
promís del sector públic i privat.

Segons el secretari d’Estat, la for-
mació és essencial, i va posar com a
exemples estudis que afirmen que
entre el 1996 i fins al 2020 les ofer-
tes de feina que demanin un baix ni-
vell formatiu passaran de conformar
una tercera part a ser menys d’una
cinquena part del total.

NO MALBARATAR RECURSOS / Una al-
tra de les problemàtiques tractades
durant la conferència del secretari
d’Estat és que hi ha molta oferta
acadèmica que no s’omple. En
aquest sentit, De Tena va parlar de
fer «un inventari de l’oferta formati-
va actual», amb la intenció de no
malbaratar recursos i d’evitar ofer-
tes similars des d’entitats diferents i
amb qualitat similar.

L’oferta actual va ser defensada
pels seus representants durant la
jornada d’ahir de la SAC, celebrada a
la sala d’actes de Crèdit Andorrà. H
*cgarnica@andorra.elperiodico.com

El Govern escoltarà
totes les parts pel
conflicte dels
horaris comercials

33 De Tena va fer balanç ahir de
la Taula de Comerç celebrada
divendres amb diferents repre-
sentants del sector. Tot i les dis-
crepàncies que es van produir,
De Tena va manifestar que el
Govern està satisfet amb la tro-
bada i amb el desenvolupament
d’aquesta.

33 El secretari de Benestar i
Treball va reiterar que el Govern
escoltarà totes les parts, sindi-
cats i empresaris, així com les
seves propostes d’obertures co-
mercials. «Escoltarem les opi-
nions i el posicionament dels di-
ferents agents socials, i en fun-
ció d’aquestes, decidirem», va
manifestar De Tena.

33 La intenció és que al llarg de
la setmana que ve el Govern do-
ni una resposta de calendari co-
mercial definitiva. Entre aquesta,
hi ha la decisió sobre si l’1 de
maig serà d’obligada obertura o
de tancament.

L’UdA no ampliarà l’oferta formativa
universitària en els propers anys
b

C. G.
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La manca de demanda,
la competència exterior i
el cost, principals causes

Més de vint anys després de la seva
creació, el director de l’Escola d’In-
formàtica i de Gestió de l’UdA, Flo-
renci Pla, va fer balanç ahir de l’estat
i evolució de la universitat. L’UdA,
que té una plantilla de 22 professors
fixes i 250 col.laboradors externs,
ofereix estudis universitaris d’Infer-
meria, Informàtica, Administració i
Finances i Ciències de l’Educació. Pla
va explicar que la universitat no es
planteja ampliar la seva oferta for-
mativa en aquest sentit, ja que no hi
ha «garanties de tenir suficient mas-
sa crítica d’alumnes». A més, Pla va
parlar del cost d’iniciar una nova
formació, a més de la competència
important amb els països veïns. «Les
formacions més genèriques ja les te-

nim», va explicar Pla, «cal mirar en
altres àmbits però els estudis de
viabilitat de moment ens diuen
que no».

D’altra banda, el professor i di-
rector va parlar de la importància
de la creació de la formació univer-
sitària, el 1998, ja que «el valor
d’un país depèn del seu estoc de ca-
pital intel.lectual». Actualment,
l’UdA rep entorn de 1.000 alumnes
l’any, 500 dels quals cursen ense-
nyament reglat i 500 dels quals
cursen extensions universitàries.
Aquesta carrera universitària pa-
ral.lela a la feina de cadascú va ser
un dels ítems més tractats als de-
bats de la SAC, ja que actualment
està guanyant molta importància i
necessitat per poder progressar la-
boralment.

En termes d’inserció laboral, Pla
va explicar que actualment la de-
manda és més elevada que l’ofer-
ta. És a dir, que la majoria dels lli-
cenciats s’incorporen amb facilitat
al món laboral. De fet, en una con-
ferència prèvia, el director del
CRES, Joan Micó, va explicar que el
98% dels llicenciats de l’UdA tenen
una feina «relacionada amb els
seus estudis». Fins i tot, Micó va ex-
plicar que hi ha gent que ja té fei-
na abans d’acabar la seva formació
universitària.

No obstant això, tant Micó com
Pla, així com la majoria dels assis-
tents, van reiterar la importància
de la Formació Professional, també
com una sortida amb les mateixes
garanties que la universitària. Se-
gons Micó, es tracta d’un problema
d’imatge: «Al Principat es dóna la
paradoxa que els nostres motors
econòmics, el turisme i el comerç,
no tenen una bona imatge social
en termes laborals». H

bEl 98% dels llicenciats
treballen al sector d’allò
que han estudiat


